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Orienteringssager: 

 

 

 

Økonomiudvalget krævede på sidste møde, at der gives en statusredegørelse omkring affaldssituationen og 

hvilke planer der er lagt for fremtiden. Dette kunne ikke klares uden videre, hvorfor Forvaltningen for 

Teknik har meddelt, at der vil kunne afgives en redegørelse til et ordinært møde. I redegørelsen har man især 

interesse for følgende emner:  

 

 

- I hvilke steder er sagen vedr. afbrænding ikke blevet gennemført 

- I hvilke steder er der mangel på arbejdskraft, her tænkes der på dag-og natrenovatører 

- I hvilke steder pågår pakning af affald efter planen 

- Hvorfra er der planlagt afskbning af affald i år 

- I hvilke steder har man defekte udstyr/hjælpemidler vedr. dag-og natrenovation 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 001 

KOM 056 Ændring af mødedatoer Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Kommunalbestyrelsen godkender mødedatoer for de stående udvalg og Kommunalbestyrelsen. Fra 

sekretariatet indstilles, at fastsatte mødedatoer for Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen i september 

ændres således, at borgmesteren kan deltage i andre møder. I denne sag skal Kommunalbestyrelsen tage 

stilling til, hvorvidt ændringsforslaget kan godkendes. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Den Politiske Koordinationsgruppe møde i Nuuk 12-13. september, og her deltager borgmesteren. Derved vil 

der ske en overlapning af forberedelserne til mødet i Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen, og det er 

derfor sekretariatet indstiller, at der rykkes lidt på mødedatoerne. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Borgmesteren skal udføre en række opgaver i løbet af september. Det vil være en god løsning, såfremt 

Økonomiudvalgets møde berammes til tirsdag d. 24. september, og Kommunalbestyrelsesmødet sker en uge 

efter, altså tirsdag d. 1. oktober 2024. Disse ændringer vil gøre det muligt for borgmesteren at kunne deltage 

i flere arrangementer. 

 

Videre forløb 

Når mødedatoerne rykkes lidt på denne måde, kan borgmesterens mødedeltagelse tilrettelægges. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. Mødeudgifterne indgår allerede i budgettet.  

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

udvalget godkender ændringer af mødedatoer for hhv. Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen 

 

 

Beslutning: 

Godkendt.  
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Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• tiltræde Økonomiudvalgets beslutning  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

Beslutning: 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 002 

KOM 057 Rapport om kommunedeling, og hvad der 

videre skal ske 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen, Anthon Frederiksen (N) har fremkommet med et forslag om en 

kommunedeling, og herudover har medlem af Kommunalbestyrelsen Bendt B. Kristiansen (IA) foreslået, at 

der afholdes en folkeafstemining om kommunedeling. Disse forslag er blevet drøftet i Kommunalbestyrelsen 

og sagen kører fortsat. I denne sag skal Kommunalbestyrelsen tage stilling til, hvad der videre skal ske i 

sagen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

På Kommunalbestyrelsesmødet d. 12. juni 2024 blev der givet orientering om, at den rapport om 

konsekvenser ved en kommunedeling, som kommunen har rekvireret, vil blive gjort færdig i løbet af juli 

måned. Denne rapport er modtaget i kommunen og er sendt som en orientering til medlemmer af 

Kommunalbestyrelsen. Den næste skridt bliver så, at borgerne informeres om indholdet af denne rapport. 

 

Sekretariatet vil gerne orientere om, at Tilsynsrådet har henvendt sig for at høre, hvilket lovgrundlag, 

Kommunalbestyrelsen har brugt i forbindelse med arbejdet om kommunedeling. Henvendelsen er blevet 

besvaret og at arbejdsgrundlaget er forslag fra et medlem, som er blevet drøftet, hvorefter der er truffet 

beslutninger om, hvorledes sagen skal håndteres. Kommunen har efterfølgende ikke fået kritik herom, men 

fået besked om, at Kommunalbestyrelsen ikke har kompetence til at beslutte om en kommunedeling. 

 

Kommunalbestyrelsen har ingen beslutningskompetence for en kommunedeling, da ansvaret er placeret hos 

Inatsisartut. Derimod har Kommunalbestyrelsen ret til, overfor den ansvarlige Naalakkersuisoq, at indstille 

hvordan sådant et ønske kan håndteres; hvilket er vigtigt at bemærke. På den anden side, er det selvsagt i 

borgernes interesse at forholde sig til, hvordan deres kommune er indrettet, og derved løbende have en 

holdning til. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Sekretariatet indstiller, at Kommunalbestyrelsen bemyndiger borgmesteren til at informere borgerne i 

Uumamnnaq, Ilulissat, Upernavik og Qaanaaq i løbet af efteråret om rapportens indhold. I forbindelse med 

borgmesterens informationsmøder i de enkelte byer, vil formændene for bygdebestyrelserne fra de 

omkringliggende bygder være tilstede, og disse vil efterfølgende afholde borgermøder i deres respektive 

bygder og videregive informationerne. Derudover vil borgmesteren fremsætte rapportens indhold via de 

sociale medier, eksempelvis Facebook. 

 

Videre forløb 

Det kan forestilles, at borgmesteren kan afholde borgermøder i Uummannaq, Ilulissat og Upernavik i starten 

af september og i starten af oktober i Qaanaaq. 

 

Under forrige møde i Kommunalbestyrelsen blev det drøftet et forslag fra medlem Bendt B. Kristiansen (IA) 

gående på, at der afholdes folkeafstemning vedr. kommunedeling, og denne afstemning kan afvikles sent på 

efteråret, eksempelvis ultimo november. Emnet vil blive taget op i Kommunalbestyrelsen, når der er blevet 

afholdt borgermøder i kommunen. 

 

Økonomiske konskekvenser: 

 

Der vil være udgifter i forbindelse med rejse for formænd fra bygdebestyrelser, og dette er ikke medtaget i 

budgettet. 
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Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget:  

 

 

Aningaasaqarnermi Ataatsimiititaliami aaliangerneq: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at: 

godkende, borgmesteren afholder borgermøder hvor borgerne orienteres om indholdet af rapporten vedr. 

konsekvenser ved kommunedeling og at udvalget herudover godkender, at der afholdes udgifter i forbindelse 

med at formændene for bygdebestyrelser deltager ved disse borgermøder 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. Der var et krav om, at de regnskabsmæssige forhold i forbindelse med dannelse 

af Kommune Qeqertalik, skal medtages som bilag som et eksempel. 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• tiltræde Økonomiudvalgets beslutning  

 

 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 

 

Bilag 002-01: Revisionsselskabet BDO´s rapport over konsekvenser ved  

kommunedeling af Avannaata Kommunia 

Bilag 002-02: Brev fra Indenrigsafdelingen og svar fra kommunen 

Bilag 002-03: Brev fra Departementet 

 

 

 

Beslutning: 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 003 

KOM 058 Forslag om budget 2025 fra boligselskabet 

INI A/S 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Kommunen har modtaget forslag til budget for 2025 vedr. kommunal udlejningsboliger fra INI a/s, som har 

udarbejdet og indsendt budgetforslag vedr. de enkelte boligafdelinger. I denne sag skal 

Kommunalbestyrelsen tage stilling til indstillingen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Forslag til budget skal godkendes af ejerne forinden de godkendte budgetter sendes til lejerne. Lejerne skal 

informeres 3 måneder før budgettet træder ikraft. 

 

Budgettet er udarbejdet så realistisk som det overhovedet kan lade sig gøre, med henblik på at sikre, at de 

enkelte boligafdelinger fremover kan blive økonomisk selvbærende. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

INI a/s er kommet med et budgetforslag som i sin grundsubstans betyder større bevillingsbehov henset at der 

afsættes flere midler til at imødegå større renoveringsbehov. Ved enkelte boligafdelinger arbejdes der hårdt 

med at finde besparelsesmuligheder for at undgå huslejestigninger, også fordi priserne i byggebranchen og 

løbende vedligehold af bygninger er steget i pris. 

 

Det er helt nødvendigt, at der sker kontinuerlige istandsættelser og vedligeholdelse af boligmassen for at 

kunne efterkomme lejernes efterspørgsel på gode boligforhold 

 

Boligafdelingerne 361 i Uummannaq, 365 i Upernavik og 375 i Qaanaaq søger et drifttilskud som er nødven-

digt og som betyder en huslejestigning på 3 %, idet der ønskes et råderum for at kunne afholde reparationer 

og vedligeholdelsesopgaver, specielt i lyset af priserne internationalt er steget markant, og der således 

afsættes flere midler i 2025 sammenlignet niveauet året før til vedligeholdelse. Se bilag, som viser 

vedligeholdelsespriser og forsikring, samt forventede indtægter i boligafdelkingerne i Uummannaq, 

Upernavik og Qaanaaq. 

 

Videre forløb 

Hvis ikke der ydes et driftstilskud, vil alle boligafdelinger får det svært økonomisk i de kommende budgetår, 

og rennoveringsplanerne bliver svært at nå, hvis ikke der skabes et økonomisk råderum som kan hvile i sig 

selv. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Huslejeindtægterne fra kommunale udlejningsboliger som administreres af INI a/s  andrager kr. 3.355.639,- 

og disse overføres til ejeren ultimo året.  

 

Såfremt huslejestigning godkendes, vil det medføre, eksempelvis for en 95 kvm stor lejlighed, som koster kr. 

5.098,33 pr. mdr. en huslejestigning på kr. 152,95 pr. mdr. ved en 3 % stigning. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 
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Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

godkende indstillingen fra boligselskabet INI a/s om at regulere huslejen med 3 % 

 

 

Beslutning: 

Indstillingen godkendt. 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• tiltræde Økonomiudvalgets beslutning  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 003-01: Budget afd. nr. 15-361, Uummannaq 

Bilag 003-02: Budget afd. nr. 16-365, Upernavik 

Bilag 003-03: Budget afd. nr. 17-375, Qaanaaq 

Bilag 003-04: Samlet oversigt 

 

 

Beslutning: 
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Sag nr. Emne Bilag nr.  004 

KOM 059 Forslag om budget 2025 vedr. Avannaa Developments 

udlejningsboliger 

Journal nr.   

 

Resumé: 

 

Avannaa Development A/S har modtaget forslag til budget for 2025 for udlejningsboliger ejet af selskabet. 

Udlejningsboligerne administreres af INI A/S, der også har udarbejdet budgetter.  

 

I denne sag skal kommunalbestyrelsen tage stilling til budgetterne og Avannaa Development A/S’ ansøgning 

om godkendelse af huslejeregulering.  

 

Sagsfremstilling: 

 

Avannaa Development A/S ejer i dag en stor del af udlejningsboligerne i Avannaata Kommunia.  

 

Både Avannaa Development A/S og Avannaata Kommunia har over for Selvstyret forpligtet sig til, at 

lejeniveauet skal være tidssvarende og stemme med udgifterne til vedligehold mv. således, at hverken selskabet 

eller kommunen giver økonomisk tilskud til boligafdelingerne. Et sådant tilskud er ikke lovligt.   

 

Det fremhæves desuden, at der ved overdragelserne af boligerne fra Avannaata Kommunia til Avannaa 

Development A/S blev udarbejdet vurderingsberetninger af BDO Revisionsaktieselskab. Ved vurderingerne 

blev det forudsat, at huslejeniveauet ville øges over tid. Fordi huslejen i en årrække ikke har været forhøjet 

fuldt tilstrækkeligt har selskabet i samråd med revisor måtte nedskrive værdien af ejendommene. 

 

På baggrund af disse forhold anmoder Avannaa Development A/S således om, at Avannaata Kommunia 

godkender huslejeregulering i overensstemmelse med INI A/S’ forslag som gengivet nedenfor:  

 

For afdeling 12-325 (eenfamilie huse) er der behov for en huslejeudjævning for at ensrette huslejeniveauet i 

boligafdelingen. Derudover er der stigende prisudvikling, især på omkostninger til byggeri. Der forventes 

stigende priser kan medføre stigende huslejerestancer, stigende udgifter for driften af boligafdelingen samt der 

skal afsættes en større del af huslejen til uforudsete udgiftsstigninger. Der er også fortsat behov for tilpasning 

af huslejen for at komme op på et bæredygtigt niveau. Det indstilles, at huslejen for 2025 hæves med 3 %. 

 

For afdeling 12-327 er der behov for at afsætte midler til henlæggelserne, bl.a. for at dække tomgangsudgifter 

og fremtidigt vedligeholdelsesarbejde. Det indstilles, at huslejen hæves med 3 % .  

 

Avannaa Development A/S’ bestyrelse indstiller derfor i overensstemmelse med budgetterne, at:  

 

• Huslejen for boligafdeling 12-325 reguleres med 3,0 %. 

• Huslejen for boligafdeling 12-327 reguleres med 3,0 % 

 

INI A/S, der administrerer ejendommene vil orientere lejerne inden ændringer i overensstemmelse med 

huslejeforordningen.  

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 
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Sagsbehandling 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at: 

huslejen for boligafdeling 12-325 reguleres med 3,0 %. 

huslejen for boligafdeling 12-327 reguleres med 3,0 % 

 

 

Beslutning: 

Indstillingen godkendt. 

 

 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• tiltræde Økonomiudvalgets beslutning  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

bilag: 

 

 

Bilag 004-01: Boligafdeling 12-325 Budget for 2025 

Bilag 004-02: Boligafdeling 12-327 Budget for 2025 

Bilag 004-03: Samlet oversigt 

 

 

Beslutning: 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 005 

KOM 060 Forslag om leje af to huse Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Da leje huse vil medføre økonomiske konsekvenser, skal kommunalbestyrelsen tage stilling til sagen. I 

henhold til lovgivningen skal leje af boliger godkendes af Grønlands Selvstyre. Før dette sker, indstiller 

sekretariatet, at Kommunalbestyrelsen tager stilling til sagen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunen mangler personaleboliger, især til familier, hvorfor det er nødvendigt at leje boliger. I følge 

lovgivningen skal der søges accept fra Grønlands Selvstyre før en kommune må leje boliger. 

 

Det hus ved Issortarfik i Ilulissat, som vi udlejer til personale, er en bolig som kommunen har lejet, og 

lejeaftalen er ved at udløbe, hvorfor lejeperioden heraf skal forlænges, fordi vi fortsat har brug for at leje den 

som personalebolig. 

 

Der er valg til næste år, og det er uvist, hvem der bliver den næste borgmester. Hvis vedkommende kommer 

udenfor Ilulissat må der sikres en bolig til vedkommende. Den bolig som blev brugt af borgmester tidligere, 

er nu udlejet til adm. direktør, og disse kan ikke bare blive bedt om at flytte. Derfor bør kommunen sikre sig 

for alle eventualiteters skyld, at der er en bolig til en borgmester, hvis vedkommende nu skulle findes 

udenfor Ilulissat. Hvis borgmesteren alligevel findes i Ilulissat vil boligen benyttes som personalebolig. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Som nævnt, er det nødvendigt, at der indhentes accept hos Grønlands Selvstyre i forbindelse med leje af 

boliger, og denne procedure skal følges. Sekretariatet indstiller at dette godkendes før man henvender sig til 

Grønlands Selvstyre. Dette vil spare en masse sagsbehandlingstid, i fald Selvstyret ikke godkendte 

ansøgningen. Derfor vil man sikre sig, at der i forvejen er tilvejebragt bevillingsgodkendelse og godkendelse 

af nærværende indstilling. 

 

Videre forløb 

Såfremt Kommunalbestyrelsen kan godkende indstillingen, spørges Grønlands Selvstyre om det kan gå ind 

for oplægget. Ifald det kan godkende det, vil der først blive indgået lejeaftaler. Frem til efter valget vil det 

hus, som reserveres som borgmesterbolig blive lejet ud til een af kommunens medarbejder, så der ikke 

kommer udgifter fra den side. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Der er her tale om 2 boliger. Den ene ligger ved Issortafik, tre soveværelser og en husleje på kr. 15.436, som 

lejer selv skal afholde i henhold til gældende aftaler på området. Lejeperioden skal blot forlænges, og der 

foreligger allerede budget for året. Boligen på Siatsiviup Qaava har også tre soveværelser, med et månedligt 

leje på kr. 21.600, som lejer selv skal afholde i henhold til gældende aftaler på området. Såfremt indstillingen 

godkendes om leje af denne bolig, skal der gives en tillægsbevilling på kr. 86.400.  

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

• Inatsisartutlov nr. 13 af 1. december 2021 om ændring af Inatsisartutlov om kommunernes og 

Grønlands Selvstyres budgetter og regnskaber 
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Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at: 

leje af 2 nævnte huse godkendes, og at der indhentes accept hos Grønlands Selvstyre 

 

 

Beslutning: 

Indstillingen godkendt. 

 

 

Indstilling: 

 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• tiltræde Økonomiudvalgets beslutning  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 005-01: Lejeaftale, Issortarfimmi 

Bilag 005-02:  Lejeaftale, Siatsiviup Qaava 

 

 

 

Beslutning: 

 

 

  



Møde nr. 06/24 kommunalbestyrelsen Side 12 af 17 
 

Sag nr. Emne Bilag nr. 006 

KOM 061 Forslag om anskaffelse af en ny skraldebil Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Skraldebilen i Ilulissat er ikke i brug, nu i længere tid, på grund af teknik. Dette giver gene for både 

medarbejdere og borgere, hvorfor det er nødvendigt at der tages skridt for at løse problemet. Fra 

Forvaltningen for teknik er indstillingen, at der i Ilulissat bør være to skraldebiler, så man er sikret imod at 

havne i en lignende situation som nu, hvis den ene skraldebil skulle få tekniske udfordringer. 

 

I denne sag skal Kommunalbestyrelsen tage stilling til hvorvidt, kommunalbestyrelsen vil godkende, at der 

bevilges ekstraordinært, således der kan indkøbes en ny skraldebil. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Gennem en længere tid er skraldebilen i Ilulissat ude af drift på grund af teknik. En midlertid løsning er i 

gang. Driften kan ikke være permanent med en midlertidig løsning, da udstyret ikke egner sig til opgaven. 

Derfor anmoder sekretariatet og de driftsansvarlige på området om en permanent og holdbar løsning. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

I dag er det uklart, hvornår den nuværende skraldebil kan sættes i drift igen. Men situationen vil dog også 

gentage sig, såfremt den reparerede skraldebil kommer igen udfor tekniske udfordringer. Derfor er 

indstillingen, at der indkøbes en ny skraldebil. Det er vurderingen, at en så stor en by, vil bedst være tjent 

med, at der er to skraldebiler, med andre ord, at der bør indkøbes en ny skraldebil snarest muligt. Det skal 

være en betingelse, såfremt indstillingen godkendes, at den nye skraldebil skal kunne repareres i Ilulissat. 

 

Den eksisterende skraldebil kan altid få teknik, selv efter den er blevet repareret, og situationen vil altid være 

kritisk så længe der kun er een skraldebil, og det er ikke godt for borgerserviceniveauet på dette område. Ved 

at have to skraldebiler kan man opnå kommunens mål med sikker og stabil borgerservice. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Det er vurderingen, at en ny skraldebil koster i omegnen af kr. 4,0 mio.  

 

Der er ikke afsat budgetmidler afsat til formålet i år. Ekstrabevilling vil have en indvirkning i kommunens 

likviditet. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

at der bevilges ekstraordinært kr. 4,0 mio. således der kan indkøbes en ny skraldebil 

 

Beslutning: 

Et flertal bestående af koalitionen bag borgmesteren godkendte indstillingen. Oppositionen stemte imod. 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets beslutning tages til efterretning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 001-01: Tilbud på en ny skraldebil nr. 1 

Bilag 001-02: Tilbud på en ny skraldebil nr. 2 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 007 

KOM 062 Forslag om at opgaven vedr. buskørsel sendes 

i udbud 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Kommunen driver buskørsel. Kommunen har tidligere besluttet, at man i den første tid af ordningen med 

buskørsel, selv vil stå for driften, men samtidig, udtrykte et ønske om, at buskørsel på sigt kan privatiseres. 

 

I denne sag skal Kommunalbestyrelsen tage stilling til, hvorvidt buskørsel skal sendes i udbud, og dermed 

privatisere opgaven. 

 

Sagsfremstilling: 

 

På et tidligere møde har kommunalbestyrelsen drøftet, hvorledes buskørsel bør organiseres i Avannaata 

Kommunia. Det er blevet besluttet, at der findes en løsning. Forvaltning for teknik har i samarbejde med en 

advokat kørt sagen, men Økonomiudvalget har på sit seneste møde besluttet om, at sagen om busdrift tages 

op igen med henblik på at sende opgaven i udbud snarest. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Økonomiudvalget indstiller, at busdriften i Avannaata Kommunia snarest sendes i udbud. Det vil medføre, at 

der indgås en servicekontrakt, hvortil kommunen skal betale et aftalt beløb, med henblik på bl.a. at sikre, at 

skolebørn, ældre og kørsel i forbindelse med begravelse skal holdes gratis. Med denne set-up, kan 

kommunen slippe ansvaret for den daglige busdrift, men samtidig bibeholde over en servicekontrakt, en 

indflydelse bl.a. for at buskørsel skal være gratis for visse borgergrupper. 

 

Det videre forløb 

Såfremt kommunalbestyrelsen beslutter, at busdriften sendes i udbud, iværksættes arbejdet. Hvis der er 

interesse for opgaven kan det formentlig ske, at den kommunale busdrift vil stoppe, allerede inden årets 

udgang. Burskørsel vil dog ikke stoppe, denne vil blot blive overtaget af privat operatør. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Kommunen vil have, at der er gratis buskørsel for skoleelever, ældre og buskørsel i forbindelse med 

begravelse og denne del skal kommunen dække over en servicekontrakt, som indgås med den private 

operatør. Beløbet ligger ikke fast endnu, da forhandlinger omkring servicekontrakt vil belyse behovet for 

beløbets størrrelse. Kommunen bruger i dag ca. kr. 1,5 mio. til at dække omkostningerne i busdriften til 

nævnte borgergruppe, og det kan give et fingerpeg om, hvor store servicekontraktbetalingen kan blive. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget:  

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget, om at: 

udvalget godkender indstillingen om, at busdriftens sendes i udbud, og godkender forslaget om, at der 

indgås en servicekontrakt med den kommende operatør med en pris i omegnen af kr. 1,5 mio.   

Beslutning: 
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Indstillingen blev godkendt. 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets beslutning tages til efterretning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 
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